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ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ

Kövér László
az Országgyű lés elnöke részére

Írásbeli kérdés

Helyben

	

Tisztelt Elnök Úr !

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgyűlésről szóló 2012, évi
XXXVI. törvény 42, § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekr ől szóló
10/2014 . (iT . 24.) OGY határozat 124 . § (1) bekezdésére, kérdést kívánunk benyújtani a Kormán y
tagjainak feladat- és hatásköréről szóló 152/2014. (VJ, 6.) Korm. rendelet 48 .* 13 . pontja szerint i
feladatkörében eljáró Balog Zoltán Emberi Erőforrások Minisztériumot vezető miniszterhez,

„Mikor kapnak valódi béremelést a szociális ágazat dolgozói? Meddig hitegetik még őket?”
címmel .

Tisztelt Miniszter úr !

Miután egy évvel ezelőtt is már tüntetéseket szerveztek a szociális dolgozók a régóta ígér t
béremelésük érdekében, idén januárban megjelent egy hír miszerint egyeztetés kezd ődött a szociáli s
életpályamodellrő l . Az akkori államtitkár Soltész Miklós azt mondta, hogy a munkacsoport feladat a
lesz egy olyan javaslat kidolgozása, ami biztosítja a két területen - a gyermekvédelemi és a szociáli s
ágazatban – dolgozók életpályamodelljének hosszú távú fenntarthatóságát . Pontos elképzelések,
konkrétumok azonban azóta sem kerültek napvilágra.

Miközben más humán ágazatokban volt valamilyen béremelés, a szociális dolgozóknak, akik
messze a legalacsonyabb keresetűek csupán egy bérpótlékot vezettek be, amit el őször közvetlenül a
választások elő tt fizettek ki . Biztos, véletlenül, nem kampány céllal .
Persze ez is fontos volt azoknak, akiknek nettó keresete évek óta csökkent az adójóváírás eltörlés e
és az adóváltozások miatt . A szociális munkások, a szociális dolgozók annyira rosszul fizetettek ,
hogy sokszor alig különbözik jövedelmi helyzetük attól a kliensét ől, akin segíteniük kéne .
Nemzetközi mércével is olyan alacsony a keresetük, hogy a külföldi kollégák azt szokták hinni ,
hogy a 250-300 eurós bér az heti bér és nem havi .

A tavaszi választás után, a miniszteri meghallgatáson Miniszter Úr kérdéseinkre csak annyit
mondott, hogy „Leültünk a szociális kerekasztalhoz, és egy szociális életpályát indítottunk el .” Ezek
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elképzeléseket takar ez az elnevezés. Erre leírták, hogy öt almunkacsoportot hoznak létre, ezek
egyike – a „Bérpótlék, bérezés, el őmenetel, juttatások almunkacsoport” – prioritást élvez, mivel a
szociális területen dolgozók anyagi helyzetének a rendezését a kormány kiemelt feladatának tekinti .

A nyár folyamán újabb kérdést tettünk fel, hogy akkor mondják már meg pontosan mikor lesz
valódi béremelés . Azt válaszolták, hogy a munkacsoportok már megkezdték a m űködésüket és az
„egyeztetések legfő bb célja, hogy a szociális területen foglalkoztatottak bére, munkafeltételei é s
társadalmi megítélése pozitív irányba mozduljon oly módon, hogy a sokrétű változások már 2015-
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ben megkezdödjenek". Hozzátették, hogy a munkacsoportok szem el őtt tartják, hogy az egyes
változások esetében figyelemmel kell lenni a költségvetés tervezéséhez kapcsolódó határid őkre .

Ehhez képest a jövő évi költségvetésben a jelenlegi ágazati pótlékon kívül több forrást nem látunk .
Miközben arról beszélnek, hogy az év közepétő l lesz valami béremelés, dehogy ez kinek mennyi t
jelentene, miként hajtanák végre, azt még nem tudják . Az a baj, hogy erre a valamire, nincs semmi !
Számítások szerint 15 milliárd hiányzik a büdzséb ő l .

Cziberc Károly államtitkár szerint az ágazaton belül kell megtalálnia fedezetet, a spórolás egyi k
forrásaként a házi segítségnyújtást említette . Miközben ott már nincs mit spórolni . A házi gondozást
végzők már most is saját keltségükön mennek ki a gondozottakhoz, bérletet már régóta ne m
kapnak, az utazást nem számítják munkaidőnek, ki sem fizetik . Ráadásul, éppen a z
alapszolgáltatásokat kellene megerősíteni és a hozzáférést minél több településen megfelel ően
biztosítani, erre innen akarnak elvenni ?

önök közel százezer szociális dolgozót csaptak be, közttlnk bölcs ődében dolgozókat, szociáli s
gondozókat, szociális munkásokat, gyermekvédelemben dolgozókat . Közülük 70 ezernek a fizetése
még a létminimumot sem éri el .
Elég volt a hitegetésb ő l . Egyszer azt mondják meg van a fedezet, aztán kiderül, hogy ebbő l egy szó
sem igaz. Nem véletlen, hogy az érdekvédelmi szervezetek nem írták alá a megállapodást a
kormánnyal .

A minősítési rendszerrő l szólva Államtitkár Úr azt nyilatkozta, hogy fontos a fiatalítás . Fiatalítás ,
amikor a fiatalok már inkább külföldre mennek . . . Azt is mondta, hogy azoktól is meg akarnak
válni, akik nem alkalmasak a pályára. A tervek szerint egy külső szakember fogja ezt mérni . Tehát a
kormányzat komisszárjai fognak dönteni a szociális dolgozók sorsáról, Semmi nem garantálj a
ugyanis, hogy a szakmaiság és nem a kormány iránti lojalitás lesz a tényleges mérce .

Az utóbbi évek kiadáscsökkentései nyomán a szociális ágazatban már nincs mit takarékoskodni .
Lehet, hogy a hatékonyságon lehet javítani, de ez nem jelenthet spórolást . Ezért felszólítjuk a
kormányt, hogy a szociális dolgozók béremelésére találják meg máshol a fedezetet . Van néhány
ötletük. Azt pedig vegyék tudomásul : a bérpótlék nem béremelés !
A szociális ágazat dolgozói továbbra is 2015 . január elsejétől követelik a bérrendezést, annak
fedezetét viszont a jövő évi költségvetési törvény tervezete nem tartalmazza .
Amikor egyre többen csúsznak le, rohamosan nő a szegénység, akkor társadalomellenes az a
kormány, amelyik a szociális kiadásokat tovább csökkenti és a szociális szférán kíván spórolni .

Mindezek miatt kérdezzük :
• Mikor lesz valódi béremelés a szociális szférában ?
• Mikor lesz végre jobb a szociális és gyermekvédelem területén dolgozó szakembere k

munkajogi helyzete illetve bérszínvonala ?
Várjuk megtisztel ő válaszát !

Budapest, 2014 . november 11 .
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Bangóné Borbély Ildikó

	

Korózs Lajos
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